
 

 
 
 

 
NIEUWSBRIEF JULI 2023 
 

Leden van HoekscheWaardDuurzaam, 
 
In de vorige nieuwsbrief kon ik u nog schrijven over de informatie avonden die wij hadden 
georganiseerd in het eerste kwartaal van 2023. In het tweede kwartaal zijn wij minder naar 
buiten getreden. Op onze jaarvergadering heeft Alex Ouwehand van de Natuur- en 
Milieufederatie Zuid-Holland een lezing gehouden over de ontwikkeling van een natuur 
inclusieve zonneweide. Een verslag hiervan vindt u op onze website: 
www.hoekschewaardduurzaam.nl    
 
Wij hadden dit project graag willen concretiseren naar een toepassing aan de noordrand van 
de Hoeksche Waard. Jammer genoeg hebben wij onze gedachten daaromtrent nog 
onvoldoende kunnen formaliseren om het als een project van HWDuurzaam te mogen 
presenteren. In een doorkijk naar energie neutraal 2040 en klimaat neutraal 2050 zie ik 
respectievelijk CO2 vrije opwek en CO2 opnemende natuurontwikkeling zeker in uitvoering 
komen. Of dit in gelijke verhouding, zoals HWDuurzaam voor ogen heeft, gerealiseerd zal 
worden, hangt sterk af van het belang dat Nederland in de verschillende democratische 
lagen van samenleving en bestuur, daaraan verbindt. Wij zullen onze gesprekken en de 
voorbereidende onderzoeken voortzetten en u op een later moment daarvan op de hoogte 
brengen.  
 
RES 2.0 ingediend 
Het meest opvallende bericht op het gebied van verduurzaming en energietransitie komt van 
de RES regio Hoeksche Waard. De RES 2.0 is op 28 juni ingediend bij het Nationaal 
Programma RES. Concreet houdt het document in dat de extra 0,09 TWh die de Hoeksche 
Waard vóór 2030 moet leveren - boven het al bestaande en in 2021 de pijpleiding zittend 
vermogen - in 2 jaar tijd al voor meer dan de helft is ingevuld. Dan resteert nog slechts 0,038 
TWh om in de komende 7 jaar te instaleren als grootschalige opwek van duurzame energie. 
De wethouder Duurzaamheid, Harry van Waveren, concludeert: “Hiermee zijn we een mooie 
stap verder richting een energie neutrale Hoeksche Waard in 2040”.  
 
Uiteraard feliciteert HWDuurzaam de wethouder met het behalen van dit resultaat. Toch zet 
ik er wat kanttekeningen bij. Heeft de Hoeksche Waard zo veel extra opwek geproduceerd, 
of was het bod twee jaar geleden wel heel voorzichtig? Als HWDuurzaam hebben wij 
intensief deelgenomen aan de besprekingen om te komen tot RES 1.0. Als we te weinig 
ambitieus geboden hebben, moeten we dat dus ook ons zelf verwijten. Kijkend naar de nog 
steeds toenemende PPM voor CO2 in onze atmosfeer, hebben we te laag geboden. Klimaat 
extremen komen over de hele aarde, maar ook in de Hoeksche Waard, steeds meer voor. In 
juni hadden we dagelijks 2 uur meer zon dan gemiddeld, en zo goed als geen regen. In de 
krant van 5 juli lees ik dat er door de droogte aan het einde van dit seizoen minder friet in 
een zakje zal zitten. Als dit het enige belangrijke gevolg is van de klimaatverandering, zou ik 
zeggen: zeg de krant maar op.   
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Ambities te laag? 
Speelt angst dat het landschap van de Hoeksche Waard ontsierd wordt door windmolens en 
zonneweiden onder bewoners en ook in onze coöperatie zo sterk mee, dat onze ambitie om 
een leefbaar eiland aan onze kleinkinderen over te dragen, zo laag is? Mensen, kijk eens 
rond! Is uw uitzicht in de afgelopen twee jaar zo in waarde afgenomen dat die 0,09 TWh het 
maximale is dat wij hadden kunnen bieden? Kom nou, windturbines zijn mooi en met glas 
achter het huis valt prima te leven, kan ik u als geboren Westlander vertellen. We gaan toch 
niet die andere helft over zeven jaar uitsmeren. Er kan best een schepje bovenop! 
 
Het opstellen van de RES 1.0 was een oefening in het democratisch opzetten van een 
klimaat- en energiebeleid op land. In de verslaglegging van de twee series bijeenkomsten 
kunt u lezen dat dat best goed gelukt is. Daan den Ouden, bestuurslid van HWDuurzaam,  
heeft met zijn rekenwerk en voorstellen de presentatie van plannen flink doen kantelen. Daar 
kunnen we trots op zijn. Bij de voortgangsrapportage RES 2.0 heb ik van die aanpak weinig 
gemerkt. Is het spel met nieuwe vormen van democratie in onze RES regio tegengevallen? 
Is de inzet aan menskracht te groot gebleken? Is het draagvlak voor de uitvoering van 
duurzaamheidsprogramma’s al groot genoeg? Hebben we in de Hoeksche Waard voldoende 
ruimte om al onze plannen uit te voeren?  
 
Ik vrees dat in de Hoeksche Waard evenals in de provincie Zuid-Holland, net als in de rest  
van Nederland de ruimte zo krap is dat basaal overleg in een nieuwe vorm van democratie 
onontbeerlijk is. Laat de overal voorkomende personeelsschaarste niet de reden zijn dat het 
experimenteren met nieuwe vormen van democratie, wordt stopgezet. 
     
Welvaart en welzijn 
Tot slot haal ik een klein stukje aan uit mijn maandelijkse column in Het Kompas van 12 juli. 
De provincie Zuid-Holland is bezig met “puzzelen met ruimte”. Hoe krijg je alle eigen doelen 
en door het rijk opgelegde verplichtingen in de ruimte geordend? Uiterlijk 15 oktober moet er 
door de provincie een ruimtelijk voorstel worden ingediend bij het rijk. De provincie nodigt u 
uit mee te puzzelen, echter: welzijn is in tegenstelling tot welvaart niet vooral ruimtelijk, 
“welzijn kent meer dan alleen economisch belang, efficiency en doelmatigheid”. Bij welzijn 
geldt in de woorden van minister Hugo de Jonge: “Sterk maken wat sterk moet zijn”. 
 
Ik denk hierbij vooral aan gezamenlijk aanpassen van de Hoeksche Waard in welvaart en 
welzijn, zodat ook onze kleinkinderen en hun kinderen hier gelukkig kunnen leven. Denkt u 
mee met Hoeksche Waard Duurzaam voor een ook in de toekomst sterke Hoeksche Waard 
in een sterke provincie Zuid-Holland. Samen werken en samen denken  is de motor achter 
het behoud van welzijn voor de volgende generaties. 
 
Ik wens u een prettige zomervakantie, waarin u veel energie opbouwt. 
 

Met vriendelijke groet,  
namens het bestuur van HoekscheWaardDuurzaam, 
 
Piet Jansen, voorzitter 


